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تلویزیونی  ســریال های  به یادماندنی  بازیگر 
که مدت ها پیش به واســطه بیمــاری و چهره 
رنجورش بســیاری از دوستداران و اهالی هنر را 
با شــوک مواجه کرده بــود، این روزها به گفته 
دخترش شرایط نســبتا خوبی دارد. به گزارش 
ایســنا، دختر این هنرمند قدیمی این روزها با 
انتشــار تصاویری از آثار بــه یادماندنی پدرش 
در فضــای مجــازی، از وضعیت نســبتا خوب 
جســمی او خبر می دهد. آرمیتا کاویانی ضمن 
تشــکر از مردم ایران که جویای احوال فردوس 
کاویانــی بوده اند در توضیحاتی کوتاه نوشــته 
است: »درودها و ســپاس از شما هموطن های 
گرامی و دوست داشــتنی که جویای حال پدر 
هستید. پدر بهتر هســتند، خیالتان راحت، با 
عشــق فراوان مراقب ایشان هستیم.« براساس 
این گزارش، حدود یازده سال از آخرین حضور 
فردوس کاویانی، بازیگر محبوب ســریال هایی 

چون »همســران« و »آژانس دوستی« در قاب 
جادو می گذرد. »همسران«، سریال نوستالژیکی 
بود که ۲۶ سال قبل یعنی سال ۷۳ از تلویزیون 
پخش شد و زوج های آن تا سال ها ماندگارترین 
زوج های تلویزیونی شدند؛ به نحوی که خیلی ها 
حتی فکر می کردند آن ها زن و شوهرهای واقعی 
بوده اند! کمال و مهین یکی از این زوج ها بودند 
که با بازی فردوس کاویانی و مهرانه مهین ترابی 
یک خانواده دو نفره را تشکیل دادند و بسیاری 
از تلخ و شــیرین های روابط و زندگی مشترک 
را به تصویر کشیدند. لذت نمایش همین روابط 
محبت آمیز، عشــق و حتی قهرهای بی کینه و 
دوست داشتن های عمیق بود که حتی باعث شد 
بیژن بیرنگ و مسعود رسام، دو سال بعد، »خانه 
سبز« را بسازند و این بار زوج مهرانه مهین ترابی 

و خسرو شکیبایی را ماندگار کنند.
فردوس  نقــش  پررنگ ترین  یــا  مهمترین 

کاویانی بعد از »همسران«، به »آژانس دوستی« 
برمی گشــت که چند ســال بعد در سال ۷۸ از 
شبکه یک سیما پخش شد. با این حال تئاتری 
بودن کاویانی باعث شــد در همه این سال ها و 
حتی قبل از آن بیشــتر و جدی تــر خود را به 
صحنه نمایش مشغول کند و بازی و کارگردانی 
تئاتر را ترجیح دهد. در خود تلویزیون هم غیر از 
سریال حضور پررنگی در تله تئاترها داشته است؛ 
به ویژه تله تئاترهای دهــه ۶۰ و ۷۰ که دوران 
طلایی این آثار در تلویزیون بود و بازی ماندگار 

فردوس کاویانی در برخی از این نمایش ها مثل 
»فیزیکدان ها«، »خانــه ارواح« و … هنوز هم 
دیدنی اســت. این بازیگر پیشکســوت پس از 
سریال »هفت سین« مرحوم یدالله صمدی که 
نوروز ۱۳۹۱ از تلویزیون پخش شــد، دیگر در 
قاب تلویزیون دیده نشد. فردوس کاویانی در آن 
سال های حضورش مقابل دوربین هم کمتر به 
گفت وگو حاضر می شــد. در آخرین باری که با 
این هنرمند دیدار و گفت وگو داشتیم به همان 
پشت صحنه سریال »هفت سین« برمی گردد. 

هرچند برخوردی صمیمی و محترمانه داشت به 
گفته خودش از رســانه ها گله مند بود؛ به جهت 
اینکه که حرف هایی از او منتشر کرده بودند که 
متعلق به او نبود و این موضوع به شدت ناراحتش 
کرده بود. فردوس کاویانی اما این سال ها بیشتر 
درگیر بیماری بــوده و به دلیل همین بیماری 
کمتر توانسته در فیلم و سریال ها و حتی صحنه 
تئاتر که خانه اول او بوده اســت، حضور یابد و 
چند سالی اســت که حتی در مجامع و مراسم 

عمومی نیز شرکت نمی کند.

وضعیت جسمی فردوس کاویانی به روایت دخترش

یک کارشناس گردشگری و برنامه و بودجه 
درباره آثار مخرب بازدیدهای پرشمار و ازدحام 
جمعیــت در بناهــا و محوطه هــای تاریخــی 
هشــدارجدی داد و پیــش از آن که علاج واقعه 
دیر شود و به اعتبار و خوش نامی بناهای جهانی 
ایران خدشه وارد شــود، چند راهکار پیشنهاد 
کرد. ســعید امیریان، کارشناس برنامه و بودجه 
و گردشگری در گفت وگو با ایسنا به آثار مخرب 
بازدیدهای پرشمار از بناهای تاریخی پرداخت و 
اظهار کرد: بازدیدهای بیش از حد از محوطه ها 
و بناهای تاریخی چند آســیب بــه همراه دارد؛ 
وقتی بازدیدها بیش از حد ظرفیت بنا یا محوطه 
تاریخی انجام می شــود، عملًا امکان انتقال پیام 
و  محتوای فرهنگی از بین می رود. فرض کنید 
ظرفیت مطلوب بازدید روزانه تخت جمشید یک 
هزار نفر باشد، اما سه تا ۱۰هزار نفر در یک روز 
از این محوطه تاریخی بازدید کنند و یا جمعیتی 
که در لحظۀ تحویل ســال در حافظیه گردهم 
می  آینــد، وقتی بیش از ظرفیــت تحمل بنا یا 
محوطه ای باشد امکان انتقال و دریافت مفاهیم 
فرهنگی تاریخی این مکان ها برای مخاطبان از 
بین می رود. در چنین شــرایطی بازدیدکننده 
چگونه می تواند فضای معنوی حافظیه را درک 
کند و یا پیام تاریخی تخت جمشید را دریافت 
کند، با این وصف بازدیــد از بنا و محوطه های 

تاریخی بی معنی می شود.  
او اضافه کرد: مکانی مانند باغ فین کاشــان، 
که معمولاً پربازدید اســت، وقتی بازدیدکننده 
بــا ارزش هــای فرهنگی  آن بنا مواجه نشــود 
و فقــط به فکــر نجات از ازدحــام جمعیت در 
حمام فین باشــد، آن بازدید بی نتیجه می ماند 
و از نظر فرهنگی عایدی بــرای مردم و جامعه 
و حتی حاکمیت ندارد.  این کارشــناس میراث 
فرهنگی و گردشگری، آسیب دیگر بازدیدهای 

پرازدحام را به چالش کشــیدن حفاظت بناها و 
محوطه های تاریخی دانست و افزود: در ازدحام 
نمی توان حفاظت پایدار داشــت و آن شکل از 
بازدید و ازدحام جمعیت ممکن اســت به بنای 
تاریخی آســیب بزند و آن ها را با تخریب مواجه 
کند و در مواردی با معضل زباله، یادگاری نویسی 
و تخریب هایــی از این دســت مواجه کند که 
موجودیت بنــا را به خطر بینــدازد.   امیریان 
گفت: اگر قرار است بازدید از بناها و محوطه های 
تاریخی باعث تخریب شود که نقض غرض است، 
با این شرایط چرا باید از بناهای تاریخی بازدید 
شــود، آن هم وقتی قرار اســت پیام فرهنگی و 
تاریخی به گردشگر و بازدیدکننده منتقل نشود، 
بنا رو به اضمحــلال برود و خوش نامی و اعتبار 

آن از بین برود.
او اضافه کــرد: این خوش نامــی محوطه ها 

و بناهای تاریخی اســت که باعث می شــود از 
اقصی نقاط ایران و یا جهان بازدیدکننده داشته 
باشند. درحالی که بازدید انبوه و ازدحام جمعیت 

به وجهه و اعتبار بنا خدشه وارد می کند.  
این کارشناس برنامه ریزی و بودجه در ادامه 
گفت: ضــرورت دارد وزارت میــراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی حتماً برای بازدید از 
بناها و محوطه های تاریخی به ویژه آن هایی که 
در فهرســت میراث جهانی ثبت شده اند، برنامه 
مشخص تری داشته باشــد. طبق مطالعاتی که 
قبلًا انجام شــده است وقتی یک بنا در یونسکو 
ثبت جهانی می شود تعداد بازدیدکنندگان آن، 
دست کم ســه برابر می شود، بنابراین حتماً باید 
ظرفیت تحمل این بناهــا و محوطه ها برآورد و 
مشــخص شود تا به این شــکل از بروز بخشی 
از آسیب ها جلوگیری شــود و ضمن حفاظت، 

بنا و محوطــه تاریخی خوش نام بماند.  امیریان 
همچنین برای مدیریت بازدیدها به عنوان راه کار 
پیشنهاد کرد: متولیان میراث فرهنگی علاوه  بر 
این که لازم اســت مردم را آگاه کنند تا روزهای 
غیــر تعطیل را برای دیــدن موزه ها، محوطه ها 
و بناهای تاریخی انتخاب کنند، لازم اســت از 
طریق سیاست قیمت گذاری، مردم را تشویق و 
ترغیب به مدیریت زمان بازدید کند، مثلًا وزارت 
میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی 
می توانــد در روزهای غیر پیــک، قیمت بلیت 
موزه و اماکن تاریخی را کاهش دهد، این اقدام 
یک سیگنال است. این کارشناس گردشگری با 
اعتقاد بر این که بهای بازدید از موزه های ایران در 
مقایسه با جهان، پایین است، بر ضرورت اصلاح 
قیمت گذاری بازدید از بناها، محوطه ها و موزه ها 
تأکید کــرد و گفت: وزارت میــراث فرهنگی، 

گردشگری و صنایع دســتی می تواند با تعیین 
ظرفیت تحمل اماکن تاریخی و مشخص کردن 
روزها و ساعت های خلوت، در قیمت ها بازنگری 
کند و برای زمان های کــم بازدید تخفیف های 
ویژه ای را در نظر بگیرد و تفاوت و تنوعی را در 
قیمت ها قائل شود. رزرو اینترنتی بازدید از بناها 
و محوطه های تاریخــی و فرهنگی در روزهای 
تعطیل از دیگر راهکارهایی اســت که امروزه به 
لطف تکنولوژی قابلیت کاربــرد برای مدیریت 

حجم بازدیدکنندگان را فراهم می کند.
این کارشناس برنامه ریزی و گردشگری ادامه 
داد: مسؤولان فرهنگی علاوه بر مدیریت جمعیت 
در محوطه ها، لازم است پیرامون محوطه ها را نیز 
مدیریت کنند، آن ها می توانند استراحتگاه هایی 
ایجاد کنند و مردم را تشویق به انتظار برای یک 
بازدید مطلوب و به دور از ازدحام جمعیت کنند. 
این اقدام باعث می شود در زمان ازدحام جمعیت 
و شلوغی، بخشی از بازدیدکنندگان اوقات خود 
را در اســتراحتگاه ها بگذرانند. بعضی ها هستند 
که مایلند وقتشــان را در نزدیکی یک محوطه 
تاریخی بگذرانند، بی آن که بازدیدی از آن داشته 
باشند، مثلًا در نزدیکی یک محوطه تاریخی غذا 
و یا نوشــیدنی میل کنند، در حالی که در حال 
حاضر تقریباً در کنار محوطه های جهانی ایران 
چنین امکانی وجود ندارد.  توزیع جمعیت بین 
ســایر جاذبه های گردشــگری در اطراف آثار و 
بناهای تاریخی از دیگر سیاســت هایی است که 
می توانــد از ازدحام بیش از حد بازدیدکنندگان 
در یک نقطه جلوگیری کند.  امیریان تأکید کرد: 
لازم است وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دستی در کنار مســائل روزمره خود به 
وظیفــه خطیری که در قبــال محوطه ها و آثار 
تاریخی ایران دارد، به ویــژه درباره آثار جهانی، 

بیشتر بپردازد.   

هشدارها و راهکارهای یک کارشناس 

آثار مخرب بازدیدهای پرشمار از بناهای تاریخی
۱۰ نکته از کن ۲۰۲۳

جشنواره  دوره  هفتادوششمین 
کــن درحالی به پایان رســید 
که چهره های مطرح بســیاری 
در ایــن رویداد حاضر شــدند. 
مخاطبــان، در جایــی، به یک 
چهره، انتقادهایــی صریح وارد 
و در جایــی دیگر، بازیگری گه 
وی را هو کرده بودند، به صورت 

ایستاده، تشــویق کردند. به گزارش ایرنا، جشــنواره فیلم کن، یکی از بهترین 
دوره های چند ســال اخیر خود را پشــت سر گذاشــت. به نوعی یک بازگشت 
شــکوهمند را تجربه کرد و موفق شــد تا زورآزمایی قدرتمندی را برای رقبای 
دیرینه خود علی الخصوص جشنواره ونیز داشته باشد. با این حال، نکاتی از این 

جشنواره، در ذهن ها مانده که در ادامه به آنها خواهیم پرداخت.
۱- برخلاف آنچه که انتظار می رفت درگیری های داخلی فرانسه بتواند جشنواره 
کن را تحت الشعاع خود قرار دهد اما به جز روز نخست این رویداد، دیگر خبری 

از اعتراض، حول کاخ جشنواره مخابره نشد.
۲- نخل طلای افتخاری این دوره، در مراســم افتتاحیه به مایکل داگلاس اهدا 
شد و این یعنی یک شروع بسیارخوب برای بزرگ ترین جشنواره سینمایی جهان.

۳- جانــی دپ بازیگــر فیلم افتتاحیه کن این دوره یعنــی ژان دوباری بود که 
غافلگیری روز نخســت جشنواره امســال را رقم زد. دپ پس از پروسه طولانی 
دادگاه با امبر هرد، که سبب شد چندسالی از بازیگری دور بماند، حالا در فیلم 
ژان دوباری، حضور کوتاه را تجربه کرده اســت. این اولین حضور سینمایی دپ 
پس از چند سال، سبب شد تا وی برای نخستین بار طی چند سال اخیر، در یک 

رویداد سینمایی، به شکلی رسمی حضور یافته و بر روی فرش قرمز راه برود.
۴- مســتند ۷۶ دقیقه ای کیارستمی مشغول کار است، در بازار کن عرضه شد. 
در این مســتند که ســیف الله صمدیان کارگردانی کرده، مارتین اسکورسیزی، 
ژولیــت بینوش، ژیل ژاکوب، جاناتان روزنبام، جف اندرو و چند نفر دیگر درباره 

کیارستمی صحبت کردند.
۵- جشــنواره کن که سال گذشــته با اهدای نخل طلای افتخاری به تام کروز، 
غافلگیری بزرگی را رقم زد، برای امســال هم این برنامه را برای هریسون فورد 
ترتیب داد و تحسین بسیاری از سینمادوستان را برانگیخت. فورد همچنین اعلام 

کرد که این، آخرین حضور او در مجموعه ایندیاناجونز است.
۶- درباره علف های خشــک بیلگه جیلان فیلم عجیبی بود. تا نیمه جشنواره، 
با ســتاره های خوب خود، در صدر جدول منتقدان قرار داشت اما انتشار برخی 
کلیپ هــا از خروج مخاطبان این فیلم در نیمه های نمایش اثر، ســبب شــد تا 

پرسش های بسیاری راجع کیفیت فیلم مطرح شود.
۷- قطعا شلوغ ترین فرش قرمز کن ۲۰۲۳ متعلق به فیلم قاتلان ماه کامل بود. 
فیلمی که بازیگران و چهره های شناخته شده بسیاری ازجمله اسکورسیزی، دنیرو 

و دی کاپریو روی فرش قرمز آن راه رفتند.
۸- کن امسال اما محلی برای واکنش های متفاوت نیز بود: مخاطبان، در روزی، 
انتقادهایی جدی به فیلم جدید شــان پن وارد آورده و خشونت به کار رفته در 
این فیلم را ســرزنش کردند و در روزی دیگر، تارانتینو را که ۲۶ سال پیش در 

همین جشنواره هو کرده بودند، برای دقایقی به صورت ایستاده تشویق کردند.
۹- برخلاف آنچه تصور می شد، کن امسال، سرشار از حضور چهره های سرشناس 
بود. رابرت دنیرو، تام هنکس، کوئنتین تارانتینو، توبی مگوایر، لئوناردو دی کاپریو، 
جیم جارموش، جین فاندا، اســکارلت جوهانسون، جولین مور، جنیفر لارنس، 
آلفونســو کوآرون، جانی دپ، کیت بلانشــت، ناتالی پورتمــن، کن لوچ، وس 
اندرسون، شان پن، آیشواریا رای، مدس میکلسون و کاترین دونو، تنها گوشه ای 

از این چهره های معروف محسوب می شوند.
۱۰- جشــنواره کن امسال، یکی از پرســتاره ترین دوره های یک دهه اخیر این 
رویداد بود. در این دوره، فیلم هایی به روی پرده رفتند که هر یک، مشــخصه ای 
برای اســتقبال داشتند اما با بررســی نظرات منتقدان متوجه می شویم که در 
کن امســال، نام فیلم ها، عوامل و اتفاقات فرامتن آنها، بسیار پررنگ تر از محتوا 
و شــخصیت آثار بوده و بنابراین بی انصافی نیست اگر عنوان کنیم که با آثاری 

متوسط در یک کن پرستاره مواجه بوده ایم.

»مصحلت« از توقیف گذشت
فیلــم ســینمایی »مصلحت« 
با رفــع توقیف، جریــان اکران 
عمومــی خود را بــا نمایش در 
به  می کند.  آغــاز  دانشــگاه ها 
گزارش ایرنــا از روابط عمومی 
به  نزدیک شدن  با  »مصلحت«، 
آغاز اکران سراســری این فیلم 
سینمایی در سینماهای سراسر 

کشــور، اکران دانشگاهی این فیلم از دانشــگاه های صنعتی شریف، امیرکبیر و 
تهران آغاز می شــود. فیلم سینمایی »مصلحت« به کارگردانی حسین دارابی و 
تهیه کنندگی محمدرضا شفاه، اثری در ژانر سیاسی- معمایی و محصول مشترک 
سازمان سینمایی سوره و سازمان هنری رسانه ای اوج است که پس از سه سال 
بلاتکلیفی، به زودی اکران عمومی خود را در ســینماهای سراســر کشور آغاز 
خواهد کرد. این فیلم قرار است در نخستین قدم با حضور دانشجویان و نخبگان 
دانشــگاهی در روز یکشــنبه ۶ خردادماه در دانشگاه صنعتی شریف، دوشنبه ۷ 
خرداد در دانشــگاه امیرکبیر و سه شنبه ۸ خرداد ماه در دانشگاه تهران نمایش 
داده شود. تشکل های  دانشجویی  و علاقمندان برای هماهنگی اکران دانشگاهی 
این فیلم می توانند با شــماره ۰۹۳۰۴۱۰۳۰۰۸ تماس بگیرند یا از طریق درگاه 

اینترنتی https://esayar.ir اقدام به ثبت نام کنند.

»بیست کویید« با بازی فرزاد جمشیدی 
در مشهد کلید خورد

به  کویید«  »بیســت  ســریال 
از  کارگردانی هــادی حاجتمند 
فیلم  تولیدات گروه  جدیدترین 
و سریال شــبکه دو، در مشهد 
کلید خورد. به گــزارش ایرنا از 
روابط عمومی شبکه دو؛ سریال 
»بیست کویید« به تهیه کنندگی 
رشید حاجتمند، سومین سریال 

در دســت تولید شبکه دو بعد از ســریال های »هادی« و »مهیار عیار« در سال 
جاری است. این سریال ۳۰ قســمتی با محوریت وقایع و اتفاقات دوران کرونا، 
داوطلب شدن عده ای از مردم را برای کمک به کادر درمان به تصویر می کشد اما 
در میان این افراد، شخصی است که انگیزه حضورش با دیگران فرق دارد... در این 
سریال بازیگرانی همچون اصغر نقی زاده، میرطاهر مظلومی، علی عامل هاشمی، 
امیر غفارمنش، علی ذکریایی، فرزاد جمشیدی، فاطمه مقدس، پانته آ کیقبادی، 
فهیمه مؤتمن، ســعید ولی زاده، حسام خلیل نژاد و... به ایفای نقش می پردازند. 
از دیگر عوامل این ســریال می تــوان به هادی حاجتمنــد )کارگردان(، حمید 
برزگر )نویســنده(، علی گورانی )تدوینگر(، جواد علیــزاده )مدیر برنامه ریزی(، 
امیر جاودانی زرین )دســتیار اول کارگردان(، ســارا طالبیان )منشی صحنه(، 
محمدحســین غفرانی )مدیر تولید(، یوسف سبحانی )مدیر فیلمبرداری(، علی 
ســنگین )طراح صحنه و لباس(، محسن طیبی بجستانی )مدیر صدابرداری( و 

امیر ترابی )طراح چهره پرداز( اشاره کرد.

»پروانه« به فصل دوم رسید
فصل دوم برنامه »پروانه« ویژه بانوان و زنان موفق ایرانی دوشنبه و سه شنبه هر 
هفته حوالی ساعت ۱۵:۴۵ با روایت گری لعیا زنگنه روانه  آنتن می شود. به گزارش 
ایرنا از پایگاه اطلاع رسانی سیما، در برنامه »پروانه« که با محوریت زندگی بانوان 
موفق و ایثارگر تولید شــده از حضور زنان نخبه و مخترع،  کارآفرین، نویسنده، 
ورزشکارِ قهرمان، مدیران نهادهای مختلف، جانباز، پژوهشگران برگزیده و ... بهره 
می برد. مونا اورعی تهیه کننــده »پروانه« درباره ویژگی خاص این برنامه گفت: 
نگاه به فعالیت اجتماعی زنان در کنار استحکام روابط خانوادگی و وظایف مادری 

مورد توجه بوده است.
زنانی که به داستان زندگی آنها در این برنامه پرداخته می شود همگی مادر بوده 
و همسر جانباز، جانباز و یا از خانواده معظم شهدا هستند که از منظر فعالیت های 

اجتماعی جایگاه ویژه ای داشته اند.

نگاه

اخبارکوتاه

هادی مرزبان کــه قصد دارد برای دومیــن بار نمایش 
»نوبت دیوانگی« را روی صحنه ببرد، می گوید که بازیگران 
این نمایش را انتخاب کرده ولی منتظر مجوز شورای نظارت 

و ارزشیابی است.
این کارگردان تئاتر در گفتگو با ایســنا درباره تازه ترین 
وضعیت اجرای نمایش تــازه اش »نوبت دیوانگی« توضیح 
می دهد: تالار وحدت متن این نمایش را برای دریافت مجوز 
به شــورای نظارت و ارزشــیابی اداره کل هنرهای نمایشی 
فرســتاده است و منتظریم تا با دریافت مجوز متن، مراحل 

بعدی آماده سازی کار را طی کنیم. 
مرزبان که ۲۰ ســال پیش همین نمایشنامه را در تالار 
وحدت اجرا کرده بود، درباره گروه بازیگران آن و در پاســخ 
به این پرسش که آیا با همان گروه پیشین همکاری خواهد 
داشــت، می گوید: اغلب بازیگران کار، جدید هســتند و از 
بازیگران اجرای قبلی، شــاید تعداد بسیار محدودی در این 
اجرا حضور داشــته باشند. البته بازیگران نمایش را انتخاب 
کــرده ام ولی طبیعتــا تا زمانی که وضعیــت مجوز و زمان 
تمرین و اجرای کار مشخص نشود، نمی توانم به طور قطعی 

با آنان وارد گفتگو شــوم چراکه در گام اول باید زمان بندی 
کار معلوم باشــد تا بتوان بر اساس آن، برنامه ریزی کرد. او 

درباره تغییرات احتمالی این اجرا در قیاس با اجرای گذشته 
توضیح می دهد: متن که همان است ولی از آنجاکه ۲۰ سال 

گذشته، به هر حال به اندازه ۲۰ سال تفاوت خواهد داشت. 
مرزبان ادامه می دهد: ایده آل من این اســت که این نمایش 
را زمستان روی صحنه ببرم و امیدوارم شرایط برای این کار 
فراهم شــود ولی باید ببینیم بنیاد رودکی چه زمانی به ما 

اجرا می دهد.  
نمایش »نوبت دیوانگی« که متن آن نوشته پرویز زاهدی 
است، روایتگر  ماجرای دیدار شمس و مولاناست و البته در 
این نمایش قصه عشق کیمیا، نادختری مولانا و شمس نیز 

پررنگ است.
این نمایش با گروه بزرگی از بازیگران روی صحنه می رود 
و در اجــرای اول آن بازیگرانی چون ایرج راد و فرزانه کابلی 

حضور داشتند.
هادی مرزبان ۲۰ ســال پیش همین نمایش را در تالار 
وحــدت روی صحنه برد و با اینکه برای اجرای آن به مدت 
۳۰ شــب قرارداد داشــت، به دلیل برگزاری برنامه ای دیگر 
در ایــن تالار، اجرای »نوبت دیوانگی« بعد از ده دوازده اجرا 
متوقف شــد و مرزبان حالا قصد دارد این اجرای نیمه تمام 

را به پایان برساند.

شمس و مولانا منتظر دریافت مجوز هستند

یکــی از اعضای انجمن انیمیشــن موشــن 
گرافیــک ایــران گفت: با وجــود اینکه صنعت 
انیمیشــن ایران رشــد کرده اما بــه دلیل نبود 
سرمایه گذاری مناســب، بسیاری از متخصصان 
این صنعت جذب شــرکت های خارجی شــده 
یا مهاجرت کرده انــد. بهداد باقری که به تازگی 
کتابی با عنوان »هزارتوی انیمیشن« گردآوری و 
تالیف کرده، با اشــاره به اینکه صنعت انیمیشن 
شاخه های گســترده ای دارد و امروز دیگر مثل 
گذشته مخاطب انیمیشن فقط بچه ها نیستند به 
ایســنا گفت: امروزه صنعت انیمیشن برای همه 
رده های سنی جذاب است،ولی در صنعتی مثل 
گیم همچنان بیشتر مخاطبان، جوانان و نوجوانان 
هستند. البته این دو صنعت در عین حال که مجزا 
از یکدیگرند، از یکدیگر جدا هم نیســتند چون 
یکسری از تخصص ها میان هردو صنعت مشترک 
است. همچنین صنعت بازی زیرمجموعه صنعت 
انیمیشــن قرار می گیرد و انیمیشن یک صنعت 
گسترده است که فیلم های انیمیشن، سریال های 
انیمیشنی، بازی، جلوه های ویژه، صنعت تبلیغات 
و... همگی زیرمجموعــه آن قرار می گیرند. وی 
اضافه کرد: درگذشته مخاطب انیمیشن کودکان 
بودند ولی این فرمت و سبک کار انیمیشن که دو 

بعدی بود به مرور زمان پیشرفت کرد و انیمیشن 
سه بعدی روی کار آمد و کیفیت کارها بهتر شد. 
پس از آن انیمیشن وارد فاز جدیدی شد و دیگر 
آن دیدگاه که مخاطب انیمیشن، کودک بود از 
بین رفت و همه اقشار سنی مخاطب انیمیشن 
شد. به نظر می رسد یکی از دلایلی که انیمیشن 
تبدیل به صنعتی برای همه اقشــار ســنی شد 
قابلیت های بالقوه آن برای درآمد زایی بود.  باقری 
در خصوص دوبله فارســی انیمیشن  هایی که در 
حال حاضر در ایران منتشر می شود گفت: وقتی 
نســخه ای از یک انیمیشــن در کشوری با زبان 
اصلی ساخته می شود، معمولا با صدای بهترین 
دوبلورها و صداپیشــه ها همراه با اصطلاحات و 
واژگان مربوط به همان فرهنگ پخش می شود. 
حالا وقتی همان انیمیشن وارد ایران می شود، با 
توجه به اینکه گروه های متخصصی در این زمینه 
وجود دارند، بهتر است به فارسی دوبله شود چون 
جذاب تر و قابل درک تر خواهد بود خصوصا برای 
قشــر کودک و نوجوان. در برخی از این دوبله ها 
از لهجه های اقوام گوناگون نیز استفاده شده که 
موجب جذاب تر و بیشتر دیده شدن انیمیشن ها 
می شــود. وی درباره وضعیت فعلی انیمیشن در 
ایران نیز بیان کرد: تا چند سال پیش انیمیشن 

یک صنعت محروم و مهجور بود ولی از زمانی به 
بعد که انیمیشــن بیشتر رشد کرد، این صنعت 
در ایران هم دارای بازار شــد بــا این حال ایران 
باز هم به سطح بازار جهانی انیمیشن نرسیده و 
خیلی از سرمایه گذاران حاضر نیستند که برای 
این صنعت سرمایه گذاری کنند به همین خاطر 
اکثر کسانی که در حال حاضر در ایران مشغول 
کار حرفه ای در صنعت انیمیشن و بازی هستند 
برای ســفارش دهندگان خارجــی کار می کنند 
چون هزینه خرید یک سیستم مناسب برای این 
کار در حــال حاضر حدود ۲۰۰ تا ۳۰۰ میلیون 
اســت و اگر قرار باشــد یک پروژه خوب پیش 
برود، لازم اســت حدود ۳۰-۵۰ نفر با تجهیزات 
و سیســتم های قدرتمند کار کننــد که جدا از 
دســتمزد متخصصان مشــغول به کار، طبیعتا 
کمتر کســی حاضر به چنین ســرمایه گذاری 
است؛ بنابراین یا اکثر افراد متخصص این حوزه 
مهاجرت کردند یا با شــرکت های خارجی کار 
می کنند این در حالی اســت که ســطح علمی 
و تخصصــی بچه هایــی که در این حــوزه کار 
می کننــد خیلی بالاســت و اکثر کســانی هم 
 کــه کار می کننــد با کمپانی هــای مطرح دنیا 

مشغول به فعالیت هستند.

چرا انیماتورهای ایرانی جذب شرکت های خارجی می شوند؟


